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از چ�ه س�الي 
ح�وزه  وارد 
ب�ا  كنش�گري 
ه�دف حماي�ت 
از خانواده ه�اي در 
معرض آس�يب طلاق 
و زوج هاي در آستانه 

ازدواج شديد؟
ما پنج سال است، به صورت رسمي و 
تخصصي روي بحث زن و جمعيت، ازدواج 
آسان و پيشگيري از طلاق در شهر قدس فعاليت 
مي كنيم. البته محوريت قضيه روي حكميت طلاق است. 
اين طور بگويم كه اگر ب��ه اين چند فعالي��ت وزني بدهم وزن 
بيشتر كارهاي ما � شايد حدود 80درصد � به حكميت طلاق و 

20درصد به زمينه سازي براي ازدواج آسان مي پردازد. 
چطور شد كه وارد اين فعاليت ها شديد؟ چون معمولاً 
كنشگري هاي اجتماعي فراتر از كنشگري هاي تجاري 
و مالي است و خيرخواهي و نوع دوستي در آن حرف 

اول را مي زند.
ما در شهر قدس، در حاش��يه تهران زندگي مي كنيم و حواشي 
شهرها از حيث آسيب هاي مربوط به حاشيه نشيني قابل توجه 
هس��تند. وقتي تصميم گرفتم وارد اين فعاليت شوم به عنوان 
يك كنشگر اجتماعي مي دانستم، طلاق با چه شيب صعودي در 
جامعه ما روبه روست و از آن طرف آمار ازدواج سال به سال سير 
نزولي به خود مي گيرد. اين آسيب ها در شهرهايي مثل قدس كه 

از معضلات حاشيه نشيني رنج مي برند بيشتر است. 
خب چطور با اين موضوعات روبه رو شديد؟

آنچه در كنش��گري اجتماعي اصل اس��ت، اين اس��ت كه شما 
نمي توانيد بدون برآورد دقيق و دسترس��ي به آمار و بعد از آن 
تشكيل گروه هاي تخصصي كار مطلوبي را صورت دهيد. ما براي 
ورود به اين موضوع سه بخش جمعيت، ازدواج و طلاق را كه به 
هم گره خورده اند در نظر گرفتيم. به عنوان نمونه اگر مي خواهيم 
كه جمعيت جوان و پويايي داشته باشيم طبيعي است، علاقه به 
زندگي مشترك، تشكيل خانواده و فرزندآوري بايد در جامعه 
وجود داشته باشد از آنسو كاري كنيم اين ازدواج ها پايدار باشد. 
چون وقتي زوج ها در همان سال اول از هم جدا مي شوند، ما فقط 
شاهد پديده طلاق نخواهيم بود بلكه تبعات آن بر فرزندآوري و 

كاهش جمعيت هم محسوس خواهد بود. 
در اين رابطه ما گروه هايي مركب از كنش��گران مرد و زن را كه 
علاقه مند بودند وارد اين حوزه ها شوند و فعاليت هاي مداخله اي 
و مشاوره اي داشته باشند، تش��كيل داديم. در حال حاضر 20 
گروه در شهرس��تان قدس، صرفاً در حوزه خانواده با محوريت 
طلاق و ازدواج آس��ان فعاليت مي كنند. علاوه ب��ر اينكه مركز 
مشاوره هاي ما در اين زمينه فعال هستند، ما نشست هاي متعدد 
هم انديشي چهار، پنج  ساعته درباره آسيب شناسي هاي مربوط 
به خانواده به وي��ژه از بعد مهارت هاي زوج ه��ا و عواملي كه در 
نهايت به سردي روابط و جدايي منجر مي شود برگزار كرديم. 

درباره ازدواج آسان چه كرده ايد؟
امس��ال با همكاري اداره فرهنگ، ورزش و جوانان شهرستان، 
زمينه 9 ازدواج آس��ان را فراهم كرديم. وقتي از ازدواج آس��ان 
سخن مي گوييم، خيلي ها فكرش��ان به سمت خيريني مي رود 
كه مثلًا مقدمات لازم ب��راي ازدواج يك زوج از جمله در تأمين 
جهيزيه را فراهم مي كنند كه البته در جاي خود درست است 
اما مداخلات شناختي و مشاوره اي خيلي مهم است. در جامعه 

ما اتفاقاتي افتاده و سلايق و ارزيابي هاي جوان ها و خانواده ها در 
اين باره متفاوت شده است بنابراين كاري كه در اين زمينه بايد 

صورت گيرد به موضوعات شناختي اختصاص دارد. 
در زمينه ط�لاق چط�ور؟ آنجا چط�ور مداخله 

مي كنيد؟
به عنوان مثال امسال در ش��ش،هفت پرونده مربوط به طلاق 
در جامعه ورزشكاران شهرس��تان ورود و با توجه به تمهيدات 
مشاوره اي و كمك هاي صورت گرفته از جدايي زوجين و طلاق 
جلوگيري كرديم اما هدف م��ا در اين زمين��ه افزايش آگاهي 
جامعه است. هر اندازه كه آگاهي جامعه در اين باره افزايش پيدا 
كند و تبعات و زمينه هاي جدايي زوجين تش��ريح شود، ما اولاً 
كمتر دچار اين مسئله خواهيم شد و درثاني در صورت وقوع اين 
مسئله با آسيب هاي كمتري آن را مديريت خواهيم كرد. در اين 
راس��تا يكي از برنامه هاي ما در اين زمينه برگزاري برنامه هايي 
با محوريت طلاق در مدارس بوده است. مشاوران ما به صورت 
هفتگي در مدارس شهرستان حضور پيدا مي كنند و به صورت 
مشخص به نوجوان ها و كودكاني توجه مي كنند كه متأسفانه 
پدر و مادر آنها از هم جدا شده اند. خب اين كودكان و نوجوان ها، 
نسبت به همسالان خود شرايط آسيب پذيرتري دارند، بنابراين 
نياز دارند ياد بگيرند چگونه با شرايط جديد خود را وفق دهند 
تا كمتر آس��يب ببينند. اين مداخلات و مش��اوره ها هم براي 
دانش آموز و هم براي والديني كه درگير موضوع طلاق شده اند، 

بسيار مي تواند مفيد واقع شود. 
مي توانيد به طور مصداقي تر در اين باره توضيح 
دهيد كه چطور به پرونده هاي طلاق دسترس�ي 
پيدا مي كنيد و اينكه چ�ه نقصان هايي در روند 
رس�يدگي به اين پرونده ها در پروسه رسمي آن 

وجود دارد؟
ببينيد ما از طريق نهادهايي كه به اي��ن منظوراختصاص داده 
ش��ده به پرونده ه��اي طلاق دسترس��ي پيدا مي كني��م. نكته 
اينجاس��ت كه عموماً در روند معم��ول اداري پرونده ها بدون 
مش��اوره و بدون اينكه واقعاً روي آنها مداخله هاي دلسوزانه و 

كارشناسي شده باشد مهر و امضا و بسته مي شود. 
تجرب��ه كار ما در اين زمينه نش��ان مي دهد، متأس��فانه گاهي 
نهادهايي كه در اين زمينه مس��ئوليت دارن��د از وظايف ذاتي 
خودشان دور مي شوند، طرف پولي مي گيرد و خيلي سريع به 
پروس��ه طلاق خاتمه مي دهد در صورتي كه اخلاقي و منطقي 
اين است كه ما تا جايي كه امكان دارد فضايي را در اختيار زوج ها 
قرار دهيم كه آنها بتوانند در يك فضاي نس��بتاً آرام در اين باره 
كه تصميم بسيار مهم و اساسي است تأمل كنند. وقتي اين فضا 
ايجاد شود طبيعي است كه زوج ها نه از سر هيجان كه با تأمل در 
اين باره تصميم مي گيرند. گاهي ما هفت، هشت جلسه مشاوره 

برگزار مي كنيم كه خوشبختانه اغلب كارساز مي افتد. 
جلسات رايگان است؟

بله. 
درباره محتواي پرونده هاي طلاق بگوييد. 

ش��ايد باور نكنيد گاهي آنچه در اين پرونده ها مطرح مي شود 
بس��يار جزئي و حتي غير قابل باور است. ش��ما تا زماني كه از 
نزديك در جريان اين پرونده ها نباشيد ش��ايد باور نكنيد، چه 
مسائل عجيب و دور از ذهني به روابط زوج ها با همديگر آسيب 

مي زند و در نهايت به طلاق مي انجامد. 
مثال مي زنيد؟

پرونده اي داش��تيم ك��ه در آن خانم ميانس��الی ك��ه فرزندان 
دانشگاهي داشت، تقاضاي طلاق داده بود. ماجرا از اين قرار بود 

كه دوست اين خانم به او گفته بود اگر از همسرت طلاق بگيري 
مي تواني از مستمري پدرت استفاده كني. اين در حالي بود كه 
اين خانم به لحاظ تأمين مالي از س��وي همسر، وضعيت بسيار 

خوبي داشت اما در واقع دچار طمع شده بود. 
يعني واقعاً چنين پرونده هايي تشكيل مي شود؟

بله متأسفانه ما از نزديك در جريان چنين اتفاقاتي هستيم كه 
از طرز فكرهاي ساده حكايت مي كند. گاهي سطح علل طلاق، 
چنان س��خيف و غير قابل دفاع اس��ت كه واقعاً باور نمي كنيد 
يك نفر با دو فرزند جوان دانش��گاهي، دس��ت به چنين كاري 
بزند. نكته اي كه مي خواهم بگويم اين است كه بخش زيادي از 
اين مسائل به فقدان يا ضعف در بلوغ فكري و شخصيتي افراد 
برمي گردد. ما اگر مي خواهيم شيب طلاق در جامعه را كم كنيم 
از اهميت آموزش نبايد غفلت كنيم. افرادي كه بينش وسيعي به 

زندگي دارند امكان ندارد زندگي خود را بازيچه حرص كنند. 
در واقع سطح فرهنگي و تحليلي در اين باره نقش 

بازي مي كند؟
بله. متأسفانه در شهر قدس محدوده هايي وجود دارد كه از نظر 
فكري و فرهنگي بسيار آسيب پذير هستند. من درباره اين شهر 
نمي خواهم قضاوت يكدستي داشته باشم. بسياري از نقاط اين 

شهرستان وضعيت قابل قبولي دارد اما گاهي در برخي مناطق 
سطح فرهنگي به شدت پايين اس��ت و همين سطح فرهنگي 

نازل، مسائلي را پيش مي آورد كه براي ما قابل درك نيست. 
شما اشاره كرديد كه چهار، پنج سال است درباره 
پرونده هاي طلاق و حكميت براي حل آنها با تيم 
خود فعالي�ت مي كنيد. عمده تري�ن مواردي كه 
باعث طلاق زوج ها در شهرستان قدس مي شود 

چيست؟
وقتي ما درباره علل طلاق صحبت مي كنيم، عمده ترين علتي 
كه برشمرده مي ش��ود مس��ائل مالي و اقتصادي است. اما شما 
وقتي وارد قضيه مي ش��ويد، مي بينيد اين طور نيست. وقتي در 
يك خانواده بلوغ فكري وجود داشته باشد، ممكن است كه آن 
خانواده چند ماه يا چند سال دچار بحران اقتصادي شوند اما در 
نهايت بلوغ فكري اجازه فروپاشي خانواده را نمي دهد. بنابراين 
وقتي كسي مي گويد به خاطر مشكلات مالي از هم جدا شديم 

شما بايد با احتياط بيشتري به اين قضيه بپردازيد. 
از كجا آسيب مي خوريم؟

در حال حاضر، زوج ها معمولاً با يك ذهنيت غير واقع بينانه وارد 
رابطه مي شوند، در واقع تصويري از ازدواج، رابطه و مسئوليت 
زن يا مرد دارند كه واقعي نيست. اوج گيري فعاليت شبكه هاي 
اجتماعي در اين س��ال ها به ويژه فضاهايي مثل اينستاگرام كه 
تصوير غيرواقعي از زندگي را نشان مي دهد، باعث شده است فرد 

با يك ذهنيت تحريف شده وارد ارتباط زوجيت شود. 
منظورتان از تصوير غيرواقعي چيست؟

فضاهايي مثل اينستاگرام، ارتباط را بيشتر از زاويه لذت معرفي 
مي كنند. شما وارد رابطه مي شويد و حق داريد از آن لذت ببريد، 
در صورتي كه ازدواج متكي به مسئوليت پذيري طرفين است. 

رابطه نمي تواند هميشه به شما لذت دهد. 
بله، فراز و نشيب دارد. در ش��بكه هاي اجتماعي طوري تبليغ 

مي شود كه حق شما اين است كه فقط لذت ببريد. 
و وقتي اي�ن ل�ذت نباش�د از آن رابط�ه بيرون 

بياييد. 
همين طور است. اين اشكالي است كه در زندگي ما پديد آمده 
است، چون شبكه هاي اجتماعي به ش��دت روي اين تفكر كار 
مي كنن��د و نوعي عادي س��ازي درباره آن اتفاق افتاده اس��ت. 
مراسم هايي مثل جش��ن طلاق كه گاهي تصاوير آن در فضاي 
مجازي به صورت فراگير پخش مي ش��ود، نوع��ي قبح زدايي از 
طلاق است. انگار كه ازدواج هيچ حرمتي براي خود ندارد. نوعي 

بي حسي نسبت به اين كلمه به وجود آمده است. 
مثل اشياي يك بار مصرف با آن رفتار مي كنيم. 

بله واقعاً اتفاقاتي كه در اين س��ال ها افتاده باعث شده است كه 
نسل جديد نسبت به حرمت ازدواج و قبح طلاق بي اعتنا باشد. 
نمي خواهم بگويم همه لايه ه��اي اجتماعي ما ب��ر اين منوال 
هستند اما شما اين وضعيت را با نسل گذشته ما مقايسه كنيد 
كه عميقاً بر اين باور بود كه وقتي طلاق و جدايي اتفاق مي افتد، 
عرش خدا به لرزه مي آيد. اين سخنان براي نسل جديد ما عجيب 
و غريب است، او مي گويد من با منطق خودم مي خواهم زندگي 

كنم ولي وقتي جلو مي رويد به يك اساس يا پايه نمي رسيد. 
چقدر خيانت به مفهوم كلي و خيانت جنسي به 
صورت مصداقي به عنوان عاملي در طلاق تعيين 

كننده است؟
بله متأسفانه چنين رويكردهايي به ويژه از جانب آقايان در روابط 
زوج ها ديده مي شود كه گاه منجر به تقاضاي طلاق مي شود اما 
موضوع اينجاست كه وقتي ش��ما با رويكردهاي روانشناسي و 

كارشناس��ي جلو مي رويد مي بينيد خود آن خيانت هم معلول 
نقصان هاي ديگري اس��ت. يعني مثلًا ط��رف انتظاراتي از يك 
زندگي مشترك دارد كه واقعاً معقول نيست، يا زياده خواهي ها 
يا نداشتن حس مسئوليت پذيري، يا منحصر كردن يك رابطه 

به لذت جويي. 
حكميت هايي كه نس�بت ب�ه پرونده هاي طلاق 
انجام مي دهيد، چقدر مثمر ثمر واقع مي شود و 
زوج ها را يك بار ديگر به سمت زندگي مشترك 

مي برد؟
مي توانم اين را بگويم كه از هر پنج  پرونده اي كه به دس��ت ما 
مي رسد به طور معمول سه تا چهار پرونده به نتيجه مي رسد و 
خوشبختانه مي توانيم بگوييم، كارنامه خوبي در حكميت طلاق 
داشته ايم و نشان مي دهد اگر كارشناسان پيگير و دلسوزی سر 
پرونده هاي طلاق باشند و صرفاً با رويكرد اداري و از سربازكني 
به اين پرونده ها توجه نشود، بسياري از آنها يا دست كم بخش 
قابل توجهي از اين پرونده ها قابل حل و فصل اس��ت. تجربه ما 
نشان مي دهد،  متأسفانه رويكرد خشك و مقرراتي و كارمندي 
حاكم كه دس��ت به مهر و امض��ا در آنجا آماده اس��ت و فرد با 
پرداخت مبلغي مي تواند در يك شرايط احساسي و هيجاني به 
طلاق برسد، نمي تواند ش��يب و جريان طلاق و جدايي را كُند 
كند. گاهي هيچ عاطفه اي در اين روند ديده نمي ش��ود و همه 
چيز حالت روباتيك دارد، پولي گرفته مي ش��ود و پرونده بسته 
مي شود، در صورتي كه اساساً روندهايي كه در جريان كاستن از 
آلام مردم و به عنوان يك حلقه در حكميت طلاق پيش بيني و 
به كار گرفته شد به اين خاطر بود كه اين روندها بتوانند در يك 
جو دوستانه پرونده را از فضاي خشك و مقرراتي خارج كنند و با 
خانواده ها و زوج ها مواجهه اي گره گشا داشته باشند اما اين طور 
كه به نظر مي رسد، متأسفانه بخشي از اين پيش بيني ها در ادامه 

درگير روندهاي اداري و بروكراتيك شده اند. 
براي تغيير اين وضعيت چه بايد كرد؟

قرار بر اين بود، ما از يكسري ظرفيت پيش بيني شده در برخي 
شوراها استفاده كنيم، تا درصد طلاق در جوي بين مردمي و نه 
رسمي كاهش پيدا كند اما در عمل طلاق براي اين ظرفيت هاي 
نهادي به يك امر عادي و معمول تبديل ش��ده است و معمولاً 
تلاش��ي نمي بينيم ك��ه آنها ي��ك كار كارشناس��ي، عاطفي و 
خلاقانه در اين باره صورت دهند. من مي خواهم در اين فرصت 
پيش آمده به اين موضوع اشاره كنم كه بچه هاي ما يعني تيم 
كنشگر مداخله گر بسيجي كه ميان اين دوستان، روانشناسان 
و مش��اوران هم حضور دارند بدون آن كه ريالي هزينه بگيرند 
بدون آن كه بودجه اي و هزينه اي به بيت المال تحميل كنند بر 
اساس اعتقادات و باورهايش��ان بر اساس شاخص هاي اخلاقي 
و انس��اني كه متأثر از آموزه هاي ديني اس��ت كه به آن معتقد 
شده اند گاهي تا 15جلسه مشاوره و مداخله كارشناسي ميان 
زوج ها برگزار مي كنند تا به سهم خود از نهاد خانواده در كشور 
محافظت كنند چون مي دانند، بركت اين مداخله ها و بركت اين 
كنشگري ها در زندگي خود آنها هم مؤثر واقع خواهد شد. شما 
وقتي در اين شرايطي كه هركس به دنبال منافع شخصي خود 
مي گردد، زخمي از اين جامعه را مي بنديد طبيعتاً نش��اطي را 

تجربه مي كنيد كه با هيچ لذتي برابري نمي كند. 
در واقع شما مي گوييد كنشگران بسيجي فراتر 
از آن چارچوب هاي معمول اداري جلو مي آيند و 
افراد جامعه متوجه اين تفاوت مي شود. من خودم 
را ج�اي آن فردي ك�ه مي خواهد ط�لاق بگيرد 
قرار مي دهم، از اينكه ببينم يك كنش�گر كاري 
مي كند كه ش�ايد برادر و خواهر آدم در جريان 
گرفتاري هاي روزمره اش نكند، دچار نوعي شوك 
اميدواركننده مي ش�ود كه انگار هنوز در جامعه 
اخلاق و مروت و دس�تگيري ب�دون انتظارات و 

توقعات در آن نمرده است. 
دقيقاً همين طور اس��ت. من نمي خواهم بگوي��م ظرفيت هاي 
نهادي ما در موضوع كاهش ميزان طلاق معيوب، سرد و بي روح 
ش��ده اند. مطمئناً انسان هاي شريف، دلس��وز و زحمتكشي در 
همين فضاها هستند كه بر اساس اعتقاداتي كه دارند خارج از 
آن س��يكل اداري گام هاي مؤثري در جهت حفاظت از زندگي 
مش��ترك زوج هاي جوان برمي دارند اما خدا را ش��كر به لطف 
خداوند كنشگراني كه صاحب دغدغه هستند و هنوز در قواعد 
و مقررات و جريان اداري و حق الزحمه و چه و چه حل نشده اند، 
اين مداخله گري را با ش��تاب و ش��يب بالاتري پيش مي برند و 

توفيقات بيشتري در اين زمينه دارند. 
ش�ما در همين گفت وگو به اين موضوع اش�اره 
كرديد ك�ه توفيقات تيم ت�ان در حكميت طلاق 
نسبت به واس�طه گري براي ازدواج بيشتر بوده 

است. علت اين موضوع را بيان مي كنيد؟
البته ما در زمينه واس��طه گري براي ازدواج و تس��هيل ازدواج 
زوج ها، تشكيل گروه هاي آش��نايي و كمك گرفتن از خيرين 
براي تأمي��ن جهيزيه زوج هاي ك��م بضاعت گام ه��اي خوبي 
برداش��ته ايم اما موضوع اينجاس��ت كه به هر ح��ال در ازدواج 
يكسري مقدماتي لازم اس��ت كه خود زوج ها بايد به آن نقطه 
رسيده باشند. در شهرس��تان ما عروس هايي هستند كه هنوز 
به خانه بخت نرفته اند. خب ش��ما حتي اگ��ر بتوانيد جهيزيه 
اين زوج را تأمين كني��د، زوج بايد بتواند از پ��س اجاره خانه و 
هزينه هاي ديگر برآيد. امسال البته با استفاده از ارتباطاتي كه با 
اصناف شهرستان داريم و كمك هاي مردمي و فعاليت خيرين 
محلي توانستيم زمينه ازدواج چند زوج را در قالب ازدواج آسان 
فراهم كنيم. خوشبختانه اصناف شهرستان همكاري خوبي در 
اين زمينه با ما دارند و بسته به وسع و صنفي كه در آن فعاليت 
مي كنند، تالار عروس��ي و لباس و س��اير مايحت��اج مربوط به 
مراسم عروسي را در اختيار ما قرار مي دهند و البته شهرداري و 
فرمانداري هم در اين زمينه مس��اعدت هاي لازم را دارند اما به 
هر حال بحث هاي اقتصادي در اين زمينه مهم است. ما شايد از 
10پرونده اي كه تشكيل مي شود بتوانيم يك جهيزيه كامل را 

در اختيار زوج قرار دهيم. 
اگر سخني پاياني داريد بفرماييد. 

به نظر مي رسد اگر بخواهيم بر سه حلقه مهم جمعيت، ازدواج 
و طلاق اثر مثبتي داش��ته باش��يم، نيازمند ي��ك دغدغه ملي 
و همه گير هس��تيم كه در آن هم كنش��گران اجتماعي دلسوز 
مجال و ميداني براي كنش��گري داش��ته باش��ند هم نهادها و 
سازمان هاي دولتي با درك آسيب هاي مهم مربوط به افزايش 
سن ازدواج، سير صعودي طلاق و كاهش جمعيت امكانات خود 
را در اين باره بس��يج كنند و از طرف ديگر نهادهاي غير دولتي 
 و خيرين، بخش��ي از خيرخواهي خود را به اين سه حلقه مهم 

معطوف كنند. 

از هر پنج  پرونده اي كه به دس�ت ما مي رسد 
به طور معمول س�ه تا چهار پرونده به نتيجه 
مي رس�د و خوش�بختانه مي توانيم بگوييم، 
كارنامه خوبي در حكميت طلاق داش�ته ايم 
و نش�ان مي دهد اگ�ر كارشناس�ان پيگير و 
دلس�وزی س�ر پرونده هاي طلاق باش�ند و 
صرفاً ب�ا رويك�رد اداري و از س�ربازكني به 
اي�ن پرونده ه�ا توج�ه نش�ود، بس�ياري 
از آنها يا دس�ت ك�م بخش قاب�ل توجهي از 
اي�ن پرونده ه�ا قاب�ل ح�ل و فص�ل اس�ت

مش�اوران ما به صورت هفتگ�ي در مدارس 
حضور پي�دا مي كنند و به صورت مش�خص 
به نوجوان ه�ا و كودكاني توج�ه مي كنند كه 
متأسفانه پدر و مادر آنها از هم جدا شده اند. 
اين كودكان و نوجوان ها، نسبت به همسالان 
خود شرايط آسيب پذيرتري دارند، بنابراين 
نياز دارند ياد بگيرند چگونه با شرايط جديد 
خود را وفق دهند تا كمتر آسيب ببينند. اين 
مداخلات و مش�اوره ها هم ب�راي دانش آموز 
و هم براي والديني ك�ه درگير موضوع طلاق 
ش�ده اند، بس�يار مي تواند مفيد واقع ش�ود

يك متن جدي 
در حاشيه شهرها

لاق  طـ                   ـ
   حسن فرامرزي

اگ�ر پدي�ده ط�لاق و ازدواج از روندهاي خش�ك اداري و 
سازماني خارج شود و كنش�گراني در آن ايفاي نقش كنند 
كه با نيت خيرخواهي و اثرگذاري اجتماعي در جهت ترميم 
زخم ها و اثرگذاري مثبت بر روندهاي اجتماعي و خانوادگي 
به اين عرصه ورود كرده اند و روح گرم و مؤثري را به عنوان 
پشتيبان در كنش هاي خود حي و حاضر كرده اند، مي توانيم 
اميدوار باشيم ش�هرهاي ما اميدوارتر به حيات اجتماعي 
خود ادامه دهند و شهروندان اين شهرها اين حس و برآورد 
را نداشته باشند كه بدون حامي در شهري منفعت طلب و 
حريص و خودخ�واه به حال خود رها ش�ده اند. گفت وگوي 
ما با فيروزه عاقبتي، كارشناس ارشد الهيات، عضو بسيج 
حوزه حضرت زكيه شهرس�تان قدس و از برگزيدگان ملي 
جشنواره الگوهاي كنش�گري به ماجراي ورود كنشگران 
اجتماعي آگاه و دلسوز به حكميت طلاق و تسهيل ازدواج 

در شهرستان قدس مي پردازد. 
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